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Kolonihaveforbundet har i dagene d. 9.-10. september 2022 afholdt sin 34. kongres på Hotel Comwell Hvide 

Hus, 9000 Aalborg 

 

Med følgende dagsorden: 

1. Valg af dirigent 

2. Godkendelse af dagsorden  

3. Beretning 

4. Kongresforslag nr. 1-5 

5. Regnskab for 2018-2021, samt vejledende budget for 2022-2024 

6. Valg af forbundsformand 

7. Valg af næstformand 

8. Valg af 2 revisorer 

9. Valg af 2 revisorsuppleanter  
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Fredag d. 9. september 2022 

 

Åbning af kongressen: 

Kolonihaveforbundets 34. kongres, afholdt på Hotel Comwell Hvide Hus i Aalborg blev spillet op med festlig 

musik. Formand for Nordjysk kreds, Ditte Silberbauer, bød velkommen til kongressen og fortalte Aalborgs 

kolonihavehistorik, herunder at kolonihavernes formand Jørgen Berthelsen ligger begravet i Aalborg, og at 

den første kolonihave med bestyrelse, ordensregler mv. som vi kender dem, blev oprettet i netop denne 

by.  

Herefter bød Aalborgs borgmester, Thomas Kastrup-Larsen, velkommen til Aalborg. Borgmesteren lagde 

særligt vægt på, at kolonihaveforeninger udgør en særlig del af Aalborgs DNA, så selvom byen på mange 

måder udvikler sig med lynets hastighed, har man sørget for, at kolonihaverne forbliver urørte, blandt 

andet ved, at man i 1977 forlængede lejekontrakterne for foreningerne til 100 år med udløb i 2077 og siden 

hen har fredet haverne, samt gjort dem til en del af den grønne kile i kommunen.  

Forbundsformand Preben Jacobsen takkede for talerne og for Nordjysk Kreds’ arrangement. Dernæst bød 

han velkommen til alle delegerede, hovedbestyrelsesmedlemmer, gæster og æresmedlemmer. Formanden 

ærede de kolonister, der var gået bort i kongresperioden med ét minuts stilhed. 

Kongressen blev herefter åbnet.  

Ad. 1. Valg af dirigent  

Til dirigent blev foreslået og valgt:  

Advokat Silas Hecht.  

Dirigenten takkede for valget og konstaterede, at kongressen var lovligt indvarslet med tre måneders varsel 

efter Forbundsvedtægten § 9, stk. 2, samt at forsamlingen var beslutningsdygtig.  

Dirigenten oplyste, at der var 123 stemmeberettigede, hvoraf de 121 var til stede på kongressen.  

Herefter konstaterede dirigenten, at referenten er Cecilie Hjortshøj, jurist fra Kolonihaveforbundet.  

Til stemmeudvalg blev valgt:  

 Jørgen Ullman, Hovedstaden Syd kreds 

 Flemming Maersk, Aarhus kreds 

 Selina Ullergaard, Midtsjælland kreds 

 Giusi Fabiano, Nordøstsjælland Kreds 

 Finn Nyby, Nordjysk kreds 

Ad 2. Godkendelse af dagsorden 

Dirigenten oplyste, at der af tidsmæssige årsager ville blive ændret på rækkefølgen af punkterne på 

dagsordenen, idet regnskabsgennemgangen ville blive rykket foran formandens beretning. Den nye 

dagsorden var herefter følgende: 
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Punkt 3:  Regnskab for 2018-2021, samt vejledende budget for 2022-2024 

Punkt 4:  Beretning 

Punkt 5:  Kongresforslag nr. 1-5 

Punkt 6: Valg af forbundsformand 

Punkt 7:  Valg af næstformand 

Punkt 8:  Valg af 2 revisorer 

Punkt 9:  Valg af 2 revisorsuppleanter  

Dirigenten bemærkede, at kongresforslag 3 og 4 på den udsendte dagsorden er byttet om i forhold til 

kongresforslag 3 og 4 i den trykte mappe, som blev udleveret på kongressen. For overskuelighedens skyld, 

vil rækkefølgen i den trykte mappe blive fulgt under gennemgangen af kongresforslagene.  

Under behandling af kongresforslag 5, bilag 2 til forslag 5.1, har A/H Søndergaardens advokat bedt om 

taletid. Dirigenten bad herefter kongressen om at tage stilling til, om de kunne give tilladelse til dette.  

 Anmodningen om taletid blev vedtaget med overvældende flertal.  

Herefter blev dagsordenen godkendt.  

Kongressens forretningsorden blev læst op af dirigenten og godkendt af kongressen.  

I forhold til punkt 7, valg af forbundsformand, orienterede dirigenten om, at afstemningen ville foregå 

således, at hvis ingen af de tre kandidater ved det første valg modtog mere end 50% af stemmerne, ville 

der ske omvalg mellem de to kandidater, der havde fået flest stemmer.  

Ad 3. Regnskab for 2018-2021 samt vejledende budget for 2022-2024  

Ekstern revisor Mads Carlsen fremlagde oversigten over hovedposterne i regnskaberne for perioden 2018-

2021, samt bemærkede, at alle regnskaber er aflagt af Forretningsudvalget og godkendt af 

Hovedbestyrelsen med en blank påtegning fra revisionen.  

I det følgende vil Mads Carlsens bemærkninger blive gennemgået. Såfremt posten ikke nævnes, må det 

antages, at der ikke har været bemærkninger hertil.  

Indtægter 

Kontingent fra tilsluttede foreninger: Kontingentet reguleres hvert år med pristalsreguleringen 

(forbrugerprisindekset). Vedtaget en enkelt større stigning fra 2018-2019, da prisen blev hævet fra 270,25 

kr. til 319 kr. Herefter har de årlige reguleringer været væsentligt mindre, og i 2021 lå kontingentet på 330 

kr. Det samlede medlemstal i forbundet er ca. 39.000, som indtægterne er fordelt ligeligt ud på.   

Renteindtægter, kursavancer mv.: Renteindtægter og kursavancer svinger fra år til år. Beslutningen om at 

ændre investeringsprofilen fra udelukkende obligationer til en blanding af obligationer og aktier har samlet 

givet et øget afkast.  

Øvrige indtægter: Primært annonceindtægter fra Havebladet. Posten ligger normalt på omkring 300.000-

350.000 kr. Udsvinget i 2018 skyldes kongresindtægter på 292.000 kr., og udsvinget i 2019 skyldes 

nedlukningen af Jørgen Berthelsens Legat, der i alt gav 1.094.000 kr., hvor Kolonihaveforbundet modtog 

den overskydende kapital.  
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Udgifter 

Administration: Posten indeholder bl.a. lønninger, lokaleleje, IT, advokat, konsulenter osv. Organisationen 

er vokset, og derfor er særligt lønudgifterne steget over årene. I 2018 blev omkostningerne påvirket 

væsentligt af omkostninger til IT i forbindelse med persondataforordningen, der kostede ca. 1,2 mio. kr.  

Organisationsvirke: Posten dækker over formand, næstformand, Hovedbestyrelse osv. I 2020 blev posten 

påvirket væsentligt af omkostninger til Nextpuzzle, der kostede 783.000 kr.  

Konsulentvirke samt køb af præmier: Indeholder primært køb af præmier og konsulent til haverne – 

hvordan man skal dyrke haven, hvornår man skal klippe hække, buske osv.  

Havebladet mv.: Omkostningerne hertil er faldet over årene, hvilket primært skyldes, at der er sparet en del 

på fysiske forsendelser.  

Internationalt samarbejde mv.: Posten er faldet over årene, da aktiviteten Nordisk Kolonihaveforbund er 

minimeret. Derudover har det Internationale Kolonihaveforbund været påvirket af corona, der har 

umuliggjort at mødes.  

Informations- og kursusvirksomhed: Omkostningerne hertil afhænger af antallet af afholdte kurser og 

deltagere. Posten har været påvirket af corona, da det ikke har været muligt at afholde kurser i tiden, hvor 

landet var lukket ned.  

Øvrige udgifter: Posten dækker over gaver, forbundets have i Vennelyst, æresmedlemmer, mindre 

udgiftsposter.  

Årets resultat  

Anvendte henlæggelser til kongres: Beløbet er taget fra henlæggelserne til dækning af udgiften.  

Henlæggelse af afkast af værdipapirbeholdning 

Henlagt informations- og kursusvirksomhed samt udvikling af forbundets IT-platform: Ifølge en tidligere 

kongresbeslutning skal 40 % af beløbet henlægges til 2022, hvor beløbet herefter bruges til afholdelse af 

kurser mv.   

Henlæggelser til kursreguleringsfond: Årets regulering af kursreguleringsfonden, der ligger til sikkerhed for 

evt. tab på værdipapirerne. Da man har valgt at investere i andet end sikre obligationer, sørger man for at 

henlægge til uforudsete udsving.  

Øvrige henlæggelser  

Henlæggelse af midler fra Jørgen Berthelsens legat: Legatet er nedlagt, og pengene er øremærket inden for 

fundatsen. 

Henlæggelse af HB-bevillinger: Posten dækker over beløb, som ikke har været brugt i 2021.  

Henlæggelse til kontraktforpligtelser: Beløbet er henlagt til afgået direktørs løn og fratrædelse i henhold til 

kontrakt.  

Aktiver 

Værdipapirer bundne midler (anlægsaktiver): Beløbet udgør forbundets værdipapirbeholdning, som er 
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steget i takt med, at man har ændret i investeringsprofilen. Værdien indeholder en urealiseret kursgevinst 

svarende til kursreguleringsfonden.  

Værdipapirer frie midler (anlægsaktiver): På grund af negative renter på indestående, har man valgt også at 

investere dele af de frie midler i værdipapirer.  

Tilgodehavende (omsætningsaktiver): Posten udgøres primært af to udlån til hhv. Korsørgården på 2,7 mio. 

kr. og Amager Thisted på 1,9 mio. kr. Der tilskrives renter løbende, og der afdrages på begge lån.  

Likvide beholdninger (omsætningsaktiver): Posten udgør forbundets bankbeholdning pr. 31. december i 

regnskabsåret.  

Passiver 

Kursreguleringsfond: Posten er udtryk for, at man har hensat et beløb på egenkapitalen til dækning for, hvis 

aktierne skulle falde.  

Egenkapital og henlæggelser i alt: Forbundets samlede formue er steget, hvilket giver en høj soliditet. Det 

er vigtigt for forbundet, at man har styrke til at kunne forsvare principperne omkring kolonihaverne, samt 

at sikre, at traditionen omkring kolonihaver kan fortsætte de næste mange årtier.  

Gæld 

Anden gæld: Posten udgøres primært af ikke-afregnet jordleje mv., for de enkelte haveforeninger. Jordejer 

har først fået opkrævet jordleje i 2022, selvom beløbet vedrører en periode i 2021.  

Note 21: Henlæggelser 

Oversigten illustrerer, hvad beløbet udgjorde ultimo og primo 2021. Mange af posterne fremgår også af 

resultatopgørelsen. 

Kommentarer til regnskabsgennemgangen 

Tonny Voss, Sydvestjylland, havde et spørgsmål I forhold til, hvorfor der under posten ”anden gæld” har 

været så store udsving.  

Ekstern revisor Mads Carlsen svarede til dette, at det primært har været jordleje, der ikke har været 

opkrævet i tide, som også fremgår specifikt af specifikationshæftet til de enkelte år. Derudover havde 

forbundskontoret en funktion i 2018, der stod for havesalg. I forbindelse med, at købesummen blev 

deponeret på forbundets konto, opstod der en gæld til kolonihavesælgeren, hvilket er den største grund til, 

at posten er så stor i det pågældende år. Der var i alt tale om ca. 2,7 mio. kr.  

Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest, spurgte ind til om beløbet på ca. 1,5 mio. kr. for kontraktforpligtelser 

er hensat til tidligere direktør Ditte Jensen, hvortil dette blev bekræftet. Endvidere spurgte han ind til, hvor 

hårdt forbundet er ramt på investeringer, om der kan blive forelagt nogle dagstal, og om de hensættelser, 

der er blevet afsat, er store nok til at dække eventuelle tab.  

Ekstern revisor Mads Carlsen svarede hertil, at det ikke er deres daglige opgave at holde øje med 

værdipapirerne eller depoterne – det er den daglige ledelse. Han har dog fået forelagt tal vedrørende d. 30. 

juni og d. 3. september 2022, hvor det er tydeligt, at der er henlagt et stort nok beløb på 

kursreguleringsfonden. I forhold til depoter nævnte Mads, at Kolonihaveforbundet har eksisteret i langt 

over 100 år og forhåbentlig skal eksistere langt hen i fremtiden, og at det enkelte billede af, at det på 
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nuværende tidspunkt er gået lidt nedad, derfor ikke nødvendigvis er udtryk for, at det er gået galt, for så 

længe man ikke har realiseret dem, er de ikke tabte endnu.  

Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest, bemærkede yderligere, at forbundet, så vidt han kunne huske, på 

sidste kongres vedtog, at foreningsservice skulle hvile i sig selv, men i bemærkningerne kommer 600.000 kr. 

fra forsikring, som i realiteten ikke er meget arbejde fra forbundets side, og derfor er ”letkøbte”. Derfor 

bude disse tages ud og udgøre en særskilt post.  

Forbundsformand Preben Jacobsen svarede hertil, at netop foreningsservice økonomi har været diskuteret 

meget i Hovedbestyrelsen, og at man i den forbindelse er blevet enige om at få en gennemgang af 

foreningsservicen, som der dog ikke har været ressourcer til.  

Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest, havde afslutningsvis bemærket i revisionsprotokollaterne, at der i de 

seneste år under interne kontroller står, at: 

”Den interne kontrol baseres derfor hovedsageligt på ledelsens overvågning og 

kontrol af driften, bogføring og regnskabsaflæggelse. Manglende 

funktionsadskillelse og manglende tilstedeværelse af dokumenterede interne 

kontroller medfører alt andet lige en forøget risiko for fejl og mangler.”  

Han påpegede, at han ikke kan lide, når en revisor skriver sådanne sætninger i protokollerne år efter år, for 

hvis revisor ikke skønner, at der er noget man ikke får gjort, som man burde have gjort, bør man ikke skrive 

det ind i protokollerne. I 2018-2020 fremgår det, at mulighederne for besvigelser er drøftet med ledelsen 

på et nærmere angivet møde. En sådan bemærkning fremgår ikke af den sidste protokol, så skal dette 

tolkes positivt?  

Ekstern revisor Mads Carlsen svarede til dette, at på trods af, at der er mulighed for at etablere et væld af 

IT-kontroller, som skal sikre, at alt kører, vil dette være meget omkostningsfuldt. Hvis man som revisor har 

gjort opmærksom på, at der er en risiko for, der kan ske menneskelige fejl, er det ikke et udtryk for, at 

forbundet og ledelsen ikke har gjort deres arbejde, for i sådanne tilfælde havde det været bemærket i 

påtegningerne. Det er blot for at dække ryggen.  

Vejledende budget for perioden 2022-2024 

Ekstern revisor Mads Carlsen orienterede om, at budgettet for 2022 er vedtaget af den nuværende ledelse, 

og at budgettet for 2023 og 2024 er fremskrevet. I og med, at man får skiftet en del af ledelsen, kan der ske 

ændringer i budgettet for 2023 og 2024.  

Kommentarer til det vejledende budget 

Tonny Voss, Sydvestjylland, spurgte, om det var revisionen eller ledelsen, der havde udarbejdet budgettet, 

hvortil det blev svaret, at det har været ledelsen. I den forbindelse ville Tonny gerne have svar på, hvorfor, 

når man administrerer med et underskud 2 år i træk, ikke vedtager en stigning i kontingent til 

Kolonihaveforbundet?  

Forbundsformand Preben Jacobsen svarede hertil, at det ikke er ledelsen, men Hovedbestyrelsen, der 

fastsætter kontingentet til forbundet, og at man med al sandsynlighed ikke skal regne med en 

kontingentstigning i den kommende periode, idet der har været en stigning allerede tilbage i 2018.  
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Ekstern revisor Mads Carlsen tilføjede, at man i budgettet ikke nødvendigvis har taget de henlæggelser 

retur, der er lavet. F.eks. er der omkostninger medtaget i budgettet på 1,2 mio. kr. til afholdelse af 

kongressen og 1,7 mio. kr. til kursusvirksomhed, men disse står også som en henlæggelse i regnskabet.  

Dirigenten afsluttede punktet med at gøre opmærksom på, at kongressen ifølge forretningsordenens punkt 

6, skulle tage stilling til regnskabets godkendelse, hvilket samtidig ville indebære, at der blev givet decharge 

for Hovedbestyrelsen.  

Kongressen godkendte regnskabet enstemmigt med håndsoprækning.  

Ad 4. Beretning  

Forbundsformand Preben Jacobsen oplyste om, at forbundskontoret har fået ny sekretariatsleder, Dan 

Frimark. Dan præsenterede herefter sig selv og sin baggrund.  

Forbundsformanden fremlagde herefter sin sidste beretning som valgt tillidsmand.  

Særligt fokuserede han på følgende punkter:  

- Coronapandemiens indflydelse på kongresperioden  

- Forsøget blandt myndigheder på at ændre brugen af kolonihaver 

- Den øgede fokus på kolonihaver i kommuner, særligt i Ballerup og i Odense 

- Politikkens kritiske artikler vedrørende kolonihaveforeninger 

- Det nye lovforslag til kolonihaveloven, der pålægger kommunerne en tilsynspligt  

- Organisationsudvalgets arbejde, der har været forhindret af corona, men som har skabt en 

platform, der har arbejdes videre på  

- Arbejdet på vurderingssystemet og måden, hvorpå der vurderes 

- Kolonihaveforbundets nye hjemmeside  

Kommentarer til beretningen  

Kurt Arend Hansen, Hovedstaden Syd, takkede Preben for beretningen og fremhævede, at han som 

formand havde udrettet meget, som han kunne være stolt af. Herefter fremkom han med nogle yderligere 

betragtninger om Miljøudvalgets arbejde i kongresperioden med overskriften ”en stærk grøn profil”: 

Indledningsvis gjorde han opmærksom på den drastisk negative retning klimaet har taget og nævnte blandt 

andet, at Europas fuglebestand er gået ned med over 600.000.000 fugle siden 1980’erne, samt at en 

rapport fra Nationalt Center for Miljø og Energi udarbejdet i 2020 dokumenterede, at der bliver færre 

insekter i Danmark, og at en konsekvens af dette er, at antallet af fugle også falder.  

Yderligere fremhævede han, at både Organisationsudvalgets medlemsundersøgelse fra 2019 og 

Miljøudvalgets undersøgelse fra 2021 viste, at forbundets medlemmer er stærkt interesserede i, at 

forbundet fremstår med en stærk grøn profil med fokus på bæredygtighed, miljø og biodiversitet, samt at 

de efterspørger viden og inspiration til konkrete tiltag i de enkelte foreninger.  

I forbindelse med de konkrete kontakter, som forbundet har med kommunerne, skal det gøres klart og 

utvetydigt over for dem, at kolonihaver er bæredygtige, og at de er med til at opfylde kommunernes 

bæredygtighedsmål. Yderligere er det vigtigt for den bæredygtige fremtid, at der også skabes andre, 
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ligesindede samarbejdspartnere. Forbundet har brug for faglig ekspertise med stor troværdighed i 

samfundet, som kan arbejde for vidensdeling og inspiration, blandt andet for bæredygtige haver.  

Kurt fremlagde herefter en fremadrettet plan, hvori der blandt andet skulle afholdes inspirationsseminarer, 

der giver medlemmerne konkret viden og værktøjer til at udfolde bæredygtigheden i deres haver. 

Afslutningsvis redegjorde han for prisen for de initiativer, der allerede er gennemført, samt hvad de 

påtænkte fremtidige initiativer ville beløbe sig på. For førstnævnte har det andraget en pris på ca. 6 kr. pr. 

medlem, og for sidstnævnte vil det bekoste det enkelte medlem ca. 20-25 kr. pr år, hvilket er under 10 % af 

den samlede kontingentbetaling.  

André Just Vedgren, Hovedstaden Syd, takkede formanden for de mange års tjeneste. Derudover oplyste 

han, at han var skuffet over at se, at Organisationsudvalget ikke har været i stand til at fremkomme med 

noget materiale, som kongressen har kunne tage stilling til. Derudover mente han, at strukturen i forbundet 

er meget tung, da der som almindeligt medlem er langt fra dem og op til kongressen. Herefter spurgte han 

forbundsformand Preben Jacobsen om, hvilket godt råd han ville give til den nye formand til, hvordan 

vedkommende kan forandre forbundet. Til dette svarede Preben, at man bliver nødt til at tage fat i 

fødekæden, altså medlemmerne. 

Lene Jensen, Hovedstaden Syd spurgte ind til, om flere vilde haver, mere biodiversitet osv. ikke også ville 

øge antallet af rotter? Til dette svarede Preben, at det er korrekt, at vilde haver skal læres, da man ellers vil 

øge antallet af rotter.  

Giusi Fabiano, Nordøstsjælland, udtrykte stor ros til forbundet i forbindelse med udarbejdelsen af 

vejledningen om persondatafortegnelsen – den havde hendes forening haft stor gavn af.  

Næstformand Peter Rønning-Bæk gjorde opmærksom på, at der var enighed blandt forbundets konsulenter 

om, at begrebet ”vildt med vilje” ikke hører hjemme i kolonihaver. Derudover oplyste han Preben Jacobsen 

om, at han godt kunne regne med, at der ville komme et indlæg om de ca. 20 års samarbejde, de har haft i 

forbindelse med hans fratrædelse.  

Der opstod herefter en dialog vedrørende den yngre generations involvering i Kolonihaveforbundet. Der 

var bred enighed på talerstolen om, at det var vigtigt at inddrage de unge, og at man som ældre i 

kolonihaveregi skal være bedre til at imødekomme yngre menneskers ønsker til ændringer i stedet for at 

have en holdning om, at ”sådan har det altid været”.  

Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest gjorde afslutningsvis opmærksom på, at det er svært at holde styr på 

alt det materiale, der bliver udsendt i forbindelse med kongressen. Derfor havde han et ønske om, at 1) 

forbundet daterer og nummererer alle forslag, så alle ved, hvilken version der gennemgås og 2) forbundet 

klart markerer ny tekst, tekst der fjernes og ændringer.  

Formandens beretning blev herefter taget til efterretning.   
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Lørdag d. 10. september   

 

Ad 5. Kongresforslag 1-5 

Dirigenten indledte punktet med at orientere om, at første kongresforslag vedrørte forbundsvedtægten, og 

at en vedtagelse af forslag derfor skulle ske med 2/3 stemmer, dvs. 81 ud af i alt 121 delegerede.  

Kongresforslag 1 om ændring af Forbundsvedtægten  

Forslag 1.1 – Præcisering op opdatering af forbundsvedtægten § 3, stk. 1, så den bedre afspejler 

Kolonihaveforbundets formål  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Lars Pihl, Hovedstaden Syd, stillede spørgsmålstegn ved, hvordan ordet ”begreb” nærmere skulle forstås. 

Der er mange forskellige interesser, så det er vigtigt at få afklaret, hvad forbundet står for – økonomisk, 

socialt, miljøorienteret eller noget helt andet. Spørgsmålet blev dog ikke besvaret. 

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.2 – Tilføjelse til § 3, stk. 3 i forbundsvedtægten  

Jørgen Ullman, Hovedstaden Syd, indledte forslaget med at konstatere, at når man skal udarbejde en 

målsætning for en organisation som forbundet, skal strategien tilpasses vores vision. Da forbundet ikke har 

nedskrevet nogen vision i vedtægterne, fremkom Jørgen med et bud herpå, der lød således: 

”Alle nuværende og kommende politikere bliver gladere og lykkeligere for deres kolonihaver.” 

Herefter fremlagde han forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.3 – Tilføjelse til § 3, stk. 3 i forbundsvedtægten 

Der var ingen kommentarer til forslaget.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.4 – Tilføjelse til § 3, stk. 3 i forbundsvedtægten 

Kirsten Holm, Hovedstaden Vest, fremlagde ændringsforslag 1: 

”Kolonihaveforbundet kan i de år, hvor der ikke afholdes kongres, arrangere temakonferencer, 

eventuelt i samarbejde med partnere af interesse for alle forbundets medlemmer.”  

Jørgen Ullman, Hovedstaden Syd, fremlagde herefter et ændringsforslag 2: Det ligger implicit i 

hovedforslaget, at der skal inddrages partnere i de temakonferencer, der skal afholdes. Fremsætter et nyt 

ændringsforslag, som er ens med hovedforslaget, bortset fra, at starttidspunktet udskydes til 2025.  

Ændringsforslag 2 blev herefter sat til afstemning, som blev forkastet med 97 stemmer imod og 

29 stemmer for.  
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Ændringsforslag 1 blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal. 

Hovedforslaget bortfaldt herefter. 

Christian Jensen, Hovedstaden Syd, mente, at kongressen skulle overveje, hvordan der skulle stemmes om 

forslag, da det var for dårligt, at der netop er blevet stemt en ”kan”-tekst ind i vedtægterne, og at forslag 

1.1 blot blev vedtaget uden, at der foregik en diskussion om, hvad betydning ”begreb” har i organisationen. 

Forslag 1.4.A – Tilføjelse til § 3, stk. 3 i forbundsvedtægten 

Jørgen Ullman, Hovedstaden Syd, fremlagde forslaget og motivationen herfor. 

Forslaget blev diskuteret indgående på kongressen, hvor flere synspunkter blev fremsat. Nogle var fortalere 

for, at der skulle tages fat i den yngre generation, mens andre mente, at forslaget var problematisk i den 

forstand, at ”yngre” skulle defineres nærmere, samt at forslaget ikke hørte hjemme i forbundsvedtægten, 

men snarere f.eks. i en målsætning eller som et indsatsområde som den nye ledelse kunne fokusere på, 

eller som et lokalt arbejde i de enkelte foreninger, der skal formå at skabe et fællesskab og muligheder for 

de unge mennesker i foreningen. 

Karsten Kehlet, Nordøstsjælland, var herudover i tvivl om forslaget var aldersdiskriminerende, men efter 

sekretariatsleder Dan Frimarks vurdering, ville dette ikke være tilfældet.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet. 

Forslag 1.5 – Forbundsvedtægten § 3, stk. 3 er opdateret, så den afspejler den nye proces for juridiske 

henvendelser  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.   

Finn Nyby, Nordjysk, udtrykte bekymring for, at forslaget kunne medføre, at en foreningsbestyrelse, som 

havde set sig sure på et bestemt medlem, kunne blokere vedkommendes muligheder for at søge hjælp.  

André Just Vedgren, Hovedstaden Syd, mente, at intentionen med forslaget er god, da der tidligere har 

været problemer med, at et medlem har fået et forskelligt svar fra hhv., foreningsbestyrelse, kreds og 

forbundskontoret, men at man måske skulle løse problemet på anden vis, f.eks. ved registrering af sager.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.6 – Ændring af § 3, stk. 3, 6. punktopstilling i forbundsvedtægten   

Jørgen Ullman, Hovedstaden Syd, fremlagde forslaget og motivationen herfor. 

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.7 – Foreningerne i Norddjurs Kommune (Brohaven, Fælleskær og Oasen) rykkes til Midtjyllands 

Kreds  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Næstformand Peter Rønning-Bæk orienterede om, at han havde været i kontakt med den person, som 

skulle have repræsenteret Grenaa-foreningerne. Vedkommende havde beklageligvis fået corona, og havde 

derfor ikke mulighed for at deltage, men foreningerne støtter dog op omkring forslaget.  
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Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.8 – Præcisering i forbundsvedtægten § 5, stk. 4 af, at et medlem i en andelshaveforening ikke ejer 

en havelod, men har en brugsret hertil  

Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.9 – Opblødning af reglen om, at der kun må være 2 lejere på lejekontrakten 

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Der var bred enighed blandt kongressens deltagere om, at forslaget ville medføre uoverskuelighed for 

foreningsbestyrelserne, og at Hovedbestyrelsen burde have præciseret forslaget med, hvor mange 

medlemmer, der måtte være på lejekontrakten. 

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal. 

Forslag 1.10 – Ændring af betingelser for udmeldelse i forbundsvedtægten § 6   

Amy Lauridsen, Hovedstaden Syd, bemærkede, at forslaget var blevet drøftet på sidste 

repræsentantskabsmøde, hvor foreningen blev opfordret til at melde sig som delegeret til kongressen, men 

det ønskede de dog ikke. Tårnby Kommune, som foreningen er beliggende i, ønsker, at forbundet 

fastholder andelshaverne, da de gerne vil have, at foreningerne er underlagt Kolonihaveforbundets regler, 

og kredsen går derfor ikke ind for forslaget.  

Kurt Arend Hansen, Hovedstaden Syd, fremlagde herefter forslaget på vegne af foreningen.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev forkastet med overvældende flertal. 

Forslag 1.11 – Sproglig tilpasning af forbundsvedtægten § 8, stk. 5   

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Jann Dahlgaard, Hovedstaden Vest, orienterede om, at han har været i kontakt med Energistyrelsen med 

henblik på, at forsyningsselskabet kan henvende sig direkte til bygningsejeren i stedet for foreningen, samt 

at han i øjeblikket har en sag kørende hos Andel Energi.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.12 – Tilpasning af forbundsvedtægten § 8, stk. 1, så den afspejler virkeligheden   

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.13 – Tilpasning af forbundsvedtægten § 9, stk. 2 og § 9, stk. 9, så den afspejler virkeligheden   

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 
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Forslag 1.14 – Ændring af tidsfristen i forbundsvedtægten § 9, stk. 5 fra 2 til 2,5 måneder før kongressens 

afholdelse 

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Jann Dahlgaard, Hovedstaden Vest, fremlagde et ændringsforslag, hvor begrebet ”2,5 måneder” bliver 

ændret til ”2 måneder og 14 dage”.  

Lars Pihl, Hovedstaden Syd, mente, at man ved en vedtagelse af forslaget blot ville rykke tidspresset 

”nedad”, da man i forenings- og kredsregi i så fald skulle tage stilling til eventuelle kongresforslag, som man 

ønskede medtaget til den næste kongres i 2024, allerede på nuværende tidspunkt.  

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal. 

Hovedforslaget bortfaldt herefter. 

Forslag 1.15 – Ændring af tidsfristen i forbundsvedtægten § 9, stk. 6 fra 6 til 4 uger før kongressens 

afholdelse  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.16 – Ændring af forbundsvedtægten § 11, stk. 4 om, hvordan hovedbestyrelsessuppleanter 

vælges, samt hvornår de kan møde for kredsens hovedbestyrelsesmedlemmer   

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Tonny Voss, Sydvestjylland, mente ikke, at Hovedbestyrelsen bør bestemme, at man ikke kan sidde som 

kredsformand og udøve et godt stykke arbejde, hvis ikke også man deltager i Hovedbestyrelsens møder. Til 

dette svarede Forbundsformand Preben Jacobsen, at det ikke er Hovedbestyrelsen, der bestemmer dette, 

da det fremgår af Forbundsvedtægten, at kredsformændene er fødte medlemmer. En anden måde at 

håndtere sådanne situationer vil derfor kræve en ændring i et regelsæt. 

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 1.17 – Ændring af ”direktør” i forbundsvedtægten §§ 11, stk. 5, 7 og 8 samt §§ 13, stk. 3-4  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Kongresforslag 2 om ændring af Kredsvedtægten  

Forslag 2.1 – Ændring af § i kredsvedtægten § 3, stk. 2, nr. 1 og § 3, stk. 11 vedrørende stemmetællere til 

ordinære kredsrepræsentantskabsmøder  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 
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Forslag 2.2 – Ændring af kredsvedtægten § 3, stk. 2 vedrørende afholdelse af kredsrepræsentantskabsmøde  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Kongresforslag 3 om ændring af vurderingsreglerne  

Forslag 3.1 – Godkendelse af konsekvensrettelser af andelshave-beslutning truffet på sidste kongres  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 3.2 – Fremadrettet skal åbne terrasser ikke anses for at være en del af havens anlæg og 

beplantning, men vurderes som et særskilt element i haven  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Amy Lauridsen, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag på vegne af kredsen, så man i stedet for 

”dokumenteret/sandsynliggjort udgift” bliver prissat på samme måde som de to andre typer af terrasser, 

der findes i vurderingssystemet (den lukkede og overdækkede terrasse). For disse terrasser findes en 

omregningstabel, hvori der står en kvadratmeterpris for hver af terrasserne. Kredsen foreslår 500 kr. pr. 

kvadratmeter.  

Kongressen drøftede herefter ændringsforslaget og hovedforslaget, og var enige om, at en 

kvadratmeterpris på 500 kr. var for høj, samt at der burde have været en kvadratmeterbegrænsning i 

ændringsforslaget ligesom ved de andre terrasser. Der blev dog ikke fremsat endnu et ændringsforslag.  

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev forkastet med 61 stemmer imod og 

52 stemmer for.  

Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal.  

Christian Jessen, Hovedstaden Syd, udtrykte efterfølgende utilfredshed med, at kongressen netop havde 

vedtaget, at man kunne anlægge en terrasse for herefter at dokumentere en udgift og derefter få vurderet 

terrassen alt for højt.  

Amy Lauridsen, Hovedstaden Syd, udtrykte yderligere, at det vigtige i ændringsforslaget ikke var 

kvadratmeterprisen, men mere, at terrassen blev behandlet og placeret på samme måde i 

vurderingssystemet som de andre terrasser, altså i omregningstabellen.  

Dirigenten afrundede forslaget med at konstatere, at der allerede var blevet stemt om forslaget, og at det 

derfor ikke var muligt at genoptage afstemningen.  

Forslag 3.3 – Ændring af vurderingsreglernes afsnit 3 vedrørende lovligheden af bebyggelsen 

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Der opstod usikkerhed om, hvorvidt VUU havde valgt at trække forslaget. Dette blev dog afklaret, idet 

udvalget ikke havde mandat til at trække et forslag, som er fremsat af Hovedbestyrelsen.  
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Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest, mente, at man ved en vedtagelse af forslaget ville tillade ulovlige 

vurderinger. Han fremsatte derfor et ændringsforslag om, at der ikke skulle ændres på reglerne.  

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal. 

Hovedforslaget bortfaldt herefter. 

Forslag 3.4 – Tilføjelse til vurderingsreglerne § 2, stk. 1, så efterlevende ægtefæller kan overtage afdødes 

lejekontrakt uden vurdering, samt lille sproglig rettelse  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Kurt Arend Hansen, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag:  

”[…] dog ikke, hvis en ægtefælle/samlever overtager hus og lejemål i forbindelse med uskiftet bo 

[…] ” og ”[…] Der er heller ikke krav om vurdering, når en ægtefælle/samlever overtager hus og 

lejemål i forbindelse med uskiftet bo […] 

Forbundskontorets jurist, Cecilie Hjortshøj, gjorde i den forbindelse opmærksom på, at man ikke kan 

fremsætte ændringsforslag vedrørende samlevere, idet det arveretligt kun er ægtefæller, der kan sidde i 

uskiftet bo.  

Ændringsforslaget blev herefter forkastet, og hovedforslaget blev sat til afstemning og blev 

vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 3.5 – Ændring af tekst i vurderingsreglerne omkring vurderingsgebyr – side 3, punkt 5 

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 3.6 – Ændring af tekst i vurderingsreglerne i afsnit 7 om vurderingsrapportens gyldighed på grund af 

uklarheder  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Hans Vedderkop, Hovedstaden Vest, ville gerne sikre sig, at datoen, hvor den sidste person har godkendt 

vurderingen, også kommer til at stå på rapporten. 

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Forslag 3.7 – ændring af den generelle nedskrivningsprocent i vurderingssystemet fra 2 % til 1 %  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Kurt Arend Hansen, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag 1 på vegne af kredsen:  

”Hovedbestyrelsen skal inddrage en eller flere relevante uvildige talkyndige til at fremstille en 

konsekvensvurdering inden vedtagelse eller forkastelse på kongressen i 2024” 

Yderligere gjorde han kongressen opmærksom på, at forslaget principielt var blevet fremsat for sent, da det 

var et forslag, der opstod på hovedbestyrelsesmødet d. 16. juli, mens fristen for indkomne forslag forelå d. 

8. juli.  
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Kongressen drøftede herefter ændrings- og hovedforslagets indhold. Nogle var fortalere for, at man skulle 

vente og se tiden an, da priserne på materialer mv. med al sandsynlighed ville falde igen, mens andre 

mente, at der ikke var nogen udsigt til, at man vil sænke priserne. Derudover blev det nævnt, at man ikke 

kan tage udgangspunkt i så kort en tidsperiode, hvor der klart har været en krise, da det for fremtiden ville 

medføre, at kongressen til hver en tid skulle tage stilling til og regulere f.eks. nedskrivningsprocenten alt 

efter markedet. Derudover blev det påpeget, at det øvrige ejendomsmarked er udsat for et massivt fald, 

både i byen og på landet, og at det derfor ikke ville give mening, at kolonihavehuse skulle stige mens resten 

af markedet faldt.  

Ask Haastrup, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag 2:  

”Et ændringsforslag, der giver Hovedbestyrelsen mandat til at undersøge konsekvenserne hos 

fagpersoner og tage valget (om ændring af nedskrivningsprocenten fra 2 % til 1%, red.)”  

Dirigenten orienterede herefter om, at begge ændringsforslag omhandlede, hvorvidt beslutningen skulle 

træffes på kongressen 2022, eller om den skulle udskydes. Derfor vil der først blive stemt om, hvorvidt 

beslutningen vedrørende nedskrivningsprocenten skulle træffes på kongressen 2022 eller på et senere 

tidspunkt.  

Det blev besluttet, at beslutningen skulle udskydes.  

Jann Dahlgaard, Hovedstaden Vest, påpegede, at Hovedbestyrelsen allerede besidder et mandat lig det, 

som ændringsforslag 2 indeholder. Dirigenten oplyste i den forbindelse om, at der var tale om en konkret 

bemyndigelse, og at det derfor er en god idé at stemme om det alligevel. 

Herefter blev ændringsforslag 2 sat til afstemning og blev vedtaget med 68 stemmer for og 34 

stemmer imod. Ændringsforslag 1 og hovedforslaget bortfaldt dermed.  

Kongresforslag 4 om ændring af standardlejevilkår  

Forslag 4.1 – Ændring af lejevilkårenes § 1, stk. 6 om udlån af haver, så udlån – uanset varighed – altid 

kræver bestyrelsens godkendelse  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Andre Just Vedgren, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag 

”Medlemskabet og lejeretten er personlig, og derfor kan haven under ingen omstændigheder 

fremlejes […]” 

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal. 

Hovedforslaget bortfaldt herefter. 

Forslag 4.2 – Justering af tekst vedr. vedligeholdelse af haven samt brug af havekonsulent, så reglerne 

bliver mere fleksible  

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  
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Lars Pihl, Hovedstaden Syd, fremlagde et ændringsforslag:  

”Ved gentagne henvendelser og/eller bod om manglende vedligehold, kan haveforeningen på 

lejers regning få udarbejdet en rapport fra Kolonihaveforbundets havekonsulenter, som kan 

fastslå, om haven er tilstrækkeligt vedligeholdt, og sætte en gartner til at vedligeholde haven. 

Både konsulentrapport og gartner skal betales af lejer. Vurderes det, at haven er tilstrækkeligt 

vedligeholdt, skal foreningen dog betale omkostningerne”  

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev vedtaget med overvældende flertal. 

Hovedforslaget bortfaldt herefter. 

Forslag 4.3 – Tilføjelse til §§ 1, stk. 3, der beskriver rettigheder og pligter for juridiske personer (kreditorer), 

der overtager kolonihavehuset på tvangsauktion 

Næstformand Peter Rønning-Bæk fremlagde forslaget og motivationen herfor.  

Forslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 

Kongresforslag 5 om øvrige forslag  

Forslag 5.1 – At kongressen fastholder eksisterende deklarationer om medlemspligt  

Forbundsformand Preben Jacobsen fremlagde forslaget og motivationen herfor. 

A/H Søndergårdens advokat, Rasmus Hoffery Nielsen deltog på kongressen via Microsoft Teams og 

fremlagde synspunkterne i bilag 2 til forslag 5.1. Hovedpunkterne var som følger:  

• Foreningen er af den opfattelse, af forbundets primære sigte er foreninger på lejet grund, ikke 

andelshaver. Selvom forbundet måtte arbejde på en løsning på dette, går arbejdet for langsomt. 

• Formålet med udmeldelsen er at sikre en smidig udvikling af foreningens haver, hvor medlemmer 

sikres mod at lide et tab, når medlemmer forbedrer deres kolonihaver.  

• Andelsforeningen har allerede truffet beslutning om udmeldelse efter reglerne i 

forbundsvedtægten, og fik et overvældende flertal på 85 %. Derfor burde medlemsdemokratiet 

have talt.  

• Hvis Kolonihaveforbundets vetoret udnyttes, mister foreningen sin frie bestemmelsesret, hvilket er 

utilfredsstillende, både for foreningen og for forbundet. 

• En manglende udøvelse og fjernelse af vetoretten er en fremtidssikret vej, og foreningen håber 

derfor, at kongressen vil udvise velvilje og dermed understrege, at Kolonihaveforbundet er en 

demokratisk organisation.  

Jann Dahlgaard, Hovedstaden Vest, fremlagde herefter en oversigt og historik over andelshavernes 

fastholdelsesklausuler i hhv. skøder eller deklarationer. Præsentationen kan findes som bilag 1 til referatet. 

I præsentationen fremgik det, at kravet om medlemskab af Kolonihaveforbundet i nyere tid udelukkende 

har fastholdt medlemskab i de tilfælde, hvor der er ydet et lån fra forbundet til foreningen, og udelukkende 

i lånets løbetid.  

Kirsten Holm, Hovedstaden Vest, oplyste i forbindelse med bilag 1 til forslag 5.1, at A/H Stuvehøjgaard 

endnu ikke har truffet beslutning om udmeldelse på en generalforsamling, men at foreningen blot ønsker 
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en mulighed for at træffe en sådan beslutning, da det ikke er tidssvarende, at man er bundet af en 

interesseorganisation uden mulighed for udmeldelse.  

Kongressen drøftede herefter forslaget. Nogle deltagere mente, at man som forening ikke skulle 

stavnsbindes til forbundet, og at det ikke er rimeligt, at andelshaveforeninger mister penge på deres huse, 

mens andre mente, at samme forhold gør sig gældende for foreninger på lejet jord. Yderligere mente 

nogen, at det er forbundet, der har skabt det grundlag, der gør foreningerne til en forening, og at blot fordi 

de har skabt deres egen majoritet, og forbundet derfor ikke ”er gode nok længere”, skal man ikke 

acceptere deres præmisser, men i stedet fastholde dem. Med baggrund i den udvikling, som forbundets 

påtaleret har taget, var der desuden indlæg om, at det er svært at argumentere for, at man skal fastholde 

foreninger, som man i princippet intet har gjort for, blot fordi det er en mulighed, når man i senere tid har 

aftalt med andre foreninger, at de kun er underlagt medlemskab i forbundet indtil det lån, som de har 

optaget hos os er udbetalt.  

Gitte Korff, Hovedstaden Midt, fremlagde et ændringsforslag, der skulle pålægge den nye ledelse at arbejde 

om fire ting indtil den næste kongres:  

”Kongressen pålægger ledelsen i Kolonihaveforbundet om i perioden frem til næste kongres at 

arbejde for: 

▪ Præsentation af strategi og handlingsplan for, at haveforeningers medlemskab af 

Kolonihaveforbundet i højere grad baseret på frivillighed. Det skal undersøges, hvad er 

konsekvenserne, og hvilke modeller er der? 

▪ Styrket medlemsdemokrati gennem implementering ved fladere organisationsstruktur 

med kortere afstand mellem medlem og øverste ledelse 

▪ Tydeliggørelse og kommunikation af hvilke fordele foreninger og medlemmer har ved 

medlemskab af forbundet 

▪ Skarpere grøn profil overfor myndigheder og medlemmer, f.eks. faglig funderet vejledning 

om dyrkningsmetoder, der fremmer biodiversitet og bæredygtighed, eller f.eks. forslag til, 

hvordan kolonihaver kan indgå i partnerskaber med myndigheder om den grønne 

omstilling i kommuner mv.” 

Sekretariatsleder Dan Frimark konstaterede herefter, at kun det første punkt i ændringsforslaget ligger 

inden for rammerne af det oprindelige forslag. Ændringsforslaget lød dermed i stedet således:  

”Man fastholder deklarationen og derudover pålægges Hovedbestyrelsen at arbejde for en 

strategi og handlingsplan for, at haveforeningernes medlemskab af Kolonihaveforbundet 

baseres på frivillighed.”  

Ændringsforslaget blev herefter sat til afstemning, som blev forkastet med 27 stemmer for og 85 

stemmer imod. 

 

Hovedforslaget blev herefter sat til afstemning og blev vedtaget med overvældende flertal. 
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Forslag 5.2 – mulighed for at købe have sammen  

Sekretariatsleder Dan Frimark orienterede kongressen om, at en vedtagelse af forslaget kræver en ændring 

af kolonihaveloven § 8 b, stk. 1-3 vedrørende ventelistereglerne og den dertilhørende vejledning. Et sådant 

ændringsmandat har kongressen ikke, og det var derfor ikke muligt at stemme om forslaget.  

Forslaget blev herefter forkastet.  

Ad. 6. Valg af forbundsformand  

Preben Jacobsen modtog ikke genvalg. Der var opstillet tre kandidater i forhold til dagsordenen: Tom 

Atkins, Karsten Kehlet og Maja Kruse.  

Tom Atkins, Hovedstaden Midt fortalte om sin baggrund. Han købte sin have i A/H Carl Nielsens Minde i 

2008, og det hus, der står i haven i dag, har han selv bygget. I sin fritid nyder han haven, men er også 

fodbolddommer og håndbolddommer, så han har erfaring med at håndtere mange folks forskellige 

meninger om, hvordan man skal gebærde sig. Derudover har han siddet i sin bestyrelse siden 2008, i 

kredsen siden 2012 og som kredsformand siden 2013. Han sidder i Hovedbestyrelsen, og har siden sidste 

kongres også siddet i Forretningsudvalget, så han kender organisationen indefra. Hans motivation til at 

stille op som forbundsformand har først og fremmest være opfordringer blandt medlemmer. Derudover 

har han gennem arbejde i bestyrelserne og som dirigent ved flere generalforsamlinger lært vigtigheden af 

at kende kolonihaveloven, vedtægter, deklarationer, lokalplaner og øvrige gældende regler, at dagsorden, 

mødeledelse og referater skal være tydelige og forståelige, samt at det er vigtigt, at budgetter og 

regnskaber overholdes. Hans mål som forbundsformand er at samarbejde dynamisk og målrettet, men i en 

god tone, så alle bliver hørt. Afslutningsvis berettede han om, at han var motiveret til posten, så han kunne 

forhandle med bestyrelser, regering og andre interessegrupper for kolonihavernes bevægelse.  

Karsten Kehlet, Nordøstsjælland, takkede for ordet og fortalte, at han havde været formandskandidat siden 

foråret 2021, da han af flere kredse er blevet opfordret til at stille op som formand, hvis Preben skulle 

træde fra. Karsten takkede Preben for hans store arbejde i Kolonihaveforbundet og nævnte, at selvom de 

ikke altid var enige synes han, at de havde haft et godt samarbejde. Herefter fortalte han om sin baggrund, 

samt at han hele sit liv har været i berøring med kolonihavebevægelsen, da både hans forældre og 

bedsteforældre har haft en kolonihave. Han selv erhvervede sin have i 2004, har været foreningsformand 

siden 2005, har siddet i kredsen siden 2009, har været næstformand og en del af hovedbestyrelsen siden 

2015, og har været kredsformand og har siddet i forretningsudvalget siden 2017. Som person er han 

dedikeret, engageret og ikke konfliktsky. Han ønsker at gøre forbundet til en attraktiv interesseorganisation 

for alle med fokus på synlighed, alt imens den gode tone bliver holdt. Hans visioner er ikke at lave en 

revolution i forbundet, men at sørge for, at der arbejdes seriøst og solidt ude i landet, hvilket skal 

synliggøres og fremhæves, da mange er af opfattelsen, at forbundet er selvkørende. Afslutningsvis 

understregede han, at en vigtighed i særdeleshed var, at man taler ordentligt til de frivillige og behandler 

dem ordentligt, da dette er den eneste måde man får nye (unge) tillidsvalgte i foreningerne.  

Maja Kruse, Odense takkede for ordet og takkede Preben for den indsats han har lagt i forbundet. 

Derudover fortalte hun om sin baggrund, at hun er næstformand i Odense kreds, samt at hun også sidder i 

bestyrelsen i sin forening. Hun har stillet op som kandidat til posten som forbundsformand fordi hun ønsker 

at gøre en forskel for kolonister og at skabe et godt og frugtbart samarbejde mellem forbundets jurister og 

lokalkredsene, så forbundet i sin helhed får en stærkere front og alle oplever en gennemsigtighed. Det er 
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vigtigt, at der bliver værnet om den tillid, som medlemmerne giver forbundet, og den forpligter til, at 

forbundet skal arbejde for medlemmers interesser. For at lære disse interesser bedre, vil hun som formand 

rejse landet rundt så de enkelte haveforeningsbestyrelser kan blive hørt. Hun mente, at der er på tide, at vi 

udforsker mulighederne på ny og bygger en bro mellem de erfarne og nye kolonister, som ønsker at være 

en del af fællesskabet. Man skal fange hinandens interesser og kvaliteter og se de fælles interesser og de 

mange års erfaringer, der deles med de unge samtidig med, at de unge kommer med nye idéer. 

Afslutningsvis fortalte hun, at hun er klar over vigtigheden af formandsposten og hvordan den forpligter, 

både overfor forbundet, men også for medlemmerne, samt at hun tror på udviklingen, og at hun har sin ja-

hat på.  

Dirigenten gjorde opmærksom på, at afstemningen ville foregå således, at såfremt én kandidat modtog 

mere end 50 % af de afgivne stemmer, ville vedkommende blive valgt som ny formand. Såfremt ingen 

modtog mere end 50 % af de afgivne stemmer, ville der ske omvalg mellem de to kandidater, der havde 
fået flest stemmer.

Der blev herefter foretaget skriftlig afstemning med følgende udfald: 

Tom Atkins modtog 23 stemmer 

Maja Kruse modtog 34 stemmer 

Karsten Kehlet modtog 64 stemmer 

Karsten Kehlet blev dermed valgt som ny forbundsformand. 

Ad. 7. Valg af næstformand  

Peter Rønning-Bæk modtog genvalg og blev valgt som næstformand uden modkandidater eller 

anmærkninger.  

Ad. 8. Valg af 2 revisorer  

Anne Cameron modtog ikke genvalg. Jørgen Ullman modtog genvalg. 

Anni Kyed, Sydøstjylland, indstillede Anni Vinberg som intern revisor.  

Anni Vinberg og Jørgen Ullman blev herefter valgt som interne revisorer uden anmærkninger. 

Ad 9. Valg af 2 revisorsuppleanter.  

Susan Mai Andresen modtager genvalg.  

Amy Lauridsen, Hovedstaden Syd, indstillede Anny Kuhre som suppleant.  

Teddy Nordstrøm, Sydøstjylland, indstillede Thorvald Emil Jepsen som suppleant.  

Der opstod uklarhed om, hvorvidt det er tilladt både at sidde i Hovedbestyrelsen og være intern revisor 

eller revisorsuppleant. Dirigenten påpegede, at Susan Mai Andresen i princippet har mulighed for at stille 

op som suppleant ifølge forbundsvedtægten. Forbundsformand Preben Jacobsen kommenterede hertil, at 

ifølge den praksis, som er blevet anlagt igennem mange år, har det ikke været muligt både at sidde i 

Hovedbestyrelsen og være intern revisor. Selvom det ikke står i forbundsvedtægten, er en sådan 

sammensætning ikke hensigtsmæssig.  

Efterfølgende var Anny Kuhre og Thorvalg Emil Jepsen på valg. 
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Thorvald Emil Jepsen blev herefter valg som 1. suppleant med et overvældende flertal.  

Derefter er Anny Kuhre valgt som 2. suppleant.  

Kongressen blev herefter afsluttet.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kolonihaveforbundet d. 13. oktober 2022 

 



Andelshaveforeninger

- Forbundet har 23 andelshaveforeninger – med 3482 medlemmer

- En del har en bestemmelse i deres skøde, 
der pålægger dem at være medlem af Kolonihaveforbundet

- Enkelte har alene medlemspligt via tekst i kommunal deklaration

BILAG 1



Historien - ældre

Fra 1961 har staten alene udlejet jord til Leje-foreninger.
Før 1961 opkøbte staten jord til kolonihaveformål og videresolgte
for en del foreningers vedkommende jorden til foreninger (Andelshave-foreninger). 

Staten stod for skøde-teksten. 
Så det var Staten, der formulerede kravet om medlemskab af kolonihaveforbundet og
Staten blev indsat som påtaleberettiget i deklarationer.



Historien - ældre

I 1993-1994 anmodede Kolonihaveforbunder landbrugsministeriet om 
at “Overtage” påtale-retten.

På daværende tidspunkt oplyste forbundet, at der var tale om

- 11 foreninger med servitut om evig medlemspligt af kolonihaveforbundet

- 4 foreninger med servitut om at medlemspligten ophørte
20 år efter købslånet er betalt ud



Hvorfor er der medlemspligt

Det svarer landbrugsminister Bjørn Westh på I et brev til kolonihaveforbundet 2. juni 1994

“Kravet om haveforeningernes medlemskab af Kolonihaveforbundet
blev lyst på ejendommen med 
baggrund af Forbundets kaution for købesummens berigtigelse”



Historien nyere

Af de 11 foreninger med evigt medlemskab, er 9 fortsat medlemmer af forbundet
De 2 “udmeldte” er fortsat kolonihaveforeninger

Af de 4 foreninger med mulighed for udmeldelse, 
er 1 fortsat medlem af kolonihaveforbundet

De 3 udmeldte er fortsat kolonihaveforeninger



Historien nyere

Siden 2015 er der blevet oprettet 2 nye andelshaveforeninger

1. Korsørgården: 
Kolonihaveforbundet har lånt foreningen 3.050.000 kr med bl.a. følgende betingelse:

“Det er en forudsætning for lånet, at haveforeningen Korsørgården
er medlem af kolonihaveforbundet i hele lånets løbetid”

Dvs. Medlemspligt ophører ved lånets udløb

2. Amager (Thisted): 
Kolonihaveforbundet har lånt foreningen 2.100.000 kr til foreningen i 2018.
Foreningen skal være medlem af kolonihaveforbundet i hele lånets løbetid”

Dvs. Medlemspligt ophører ved lånets udløb



Opsummering

Staten har indsat bestemmelser om medlemspligt i skøderne for en række foreninger
– baseret på, at foreningerne havde økonomiske forpligtelser overfor forbundet

(Forbundet kautionerede – Der var ikke tale om lån)

Ordlyden af medlemsforpligtelser var forskellig.
Nogle havde “evighedsklausul” – andre havde ophørende klausul.

Aktuelt forbundspraksis er, at 
- medlemspligten ophører, når økonomiske forpligtelser (lån) overfor forbundet ophører.
- medlemspligt ikke er “evig”.

Der er intet, der indikerer, at 
udmeldte foreninger ophører med at være kolonihaveforeninger



Hvorfor vil forbundet fastholde nogle gamle bestemmelser
for nogle foreninger – når der ikke stilles samme krav til
nye foreninger ?

Mange mennesker låner penge til at købe en bil – mod pant i bilen.

Men ingen bank stiller krav om, at man til evighed skal være kunde
– også efter lånet er betalt ud.


